ΤΑΥΤΟΠΡΟΣΩΠΙΑ – ΕΤΕΡΟΠΡΟΣΩΠΙΑ

Το υποκείμενο του ρήματος είναι πάντα σε ονομαστική. Το υποκείμενο του απαρεμφάτου είναι σε ονομαστική αν έχουμε ταυτοπροσωπία και σε αιτιατική αν έχουμε ετεροπροσωπία. 

ΤΑΥΤΟΠΡΟΣΩΠΙΑ

Ταυτοπροσωπία έχουμε όταν το υποκείμενο του απαρεμφάτου είναι το ίδιο με το υποκείμενο του ρήματος.  Στην περίπτωση αυτή, το υποκείμενο του απαρεμφάτου είναι σε ονομαστική: Σωκράτης ἒλεγεν εἶναι σοφός → υποκείμενο ρήματος: Σωκράτης, υποκείμενο απαρεμφάτου: Σωκράτης.

ΕΤΕΡΟΠΡΟΣΩΠΙΑ

Ετεροπροσωπία έχουμε όταν  το υποκείμενο του απαρεμφάτου είναι διαφορετικό από  το υποκείμενο του ρήματος. Στην περίπτωση αυτή, το υποκείμενο του απαρεμφάτου είναι σε αιτιατική: Οἱ πολῖται ἒλεγον Σωκράτην εἶναι σοφόν → υποκείμενο ρήματος: οι πολιται, υποκείμενο απαρεμφάτου: Σωκράτην.

Όταν η πρόταση έχει απρόσωπο ρήμα ή απρόσωπη έκφραση, αποκλείεται να έχουμε ταυτοπροσωπία, γιατί είναι αδύνατο το απαρέμφατο, που είναι υποκείμενο του ρήματος, να είναι υποκείμενο του εαυτού του. Άρα, με τα απρόσωπα ρήματα έχουμε πάντα ετεροπροσωπία. 

ΑΠΡΟΣΩΠΑ ΡΗΜΑΤΑ

Απρόσωπα λέγονται τα ρήματα που βρίσκονται μόνο στο γ’ ενικό πρόσωπο και δε δέχονται ως υποκείμενο όνομα προσώπου ή πράγματος. Τα συνηθέστερα απρόσωπα ρήματα είναι τα εξής: χρή, δεῖ, πρέπει, προσήκει, δοκεῖ, μέλει, συμβαίνει, μέλλει.

Επίσης υπάρχουν πολλές απρόσωπες εκφράσεις: ἂξιον ἐστί, δῆλόν ἐστί, δίκαιον ἐστί, εικός ἐστί, καλόν ἐστί, ῥάδιον ἐστί, φανερόν ἐστί, χαλεπόν ἐστί, δυνατόν ἐστί, ὣρα ἐστί, ἀνάγκη ἐστί.

Τα απρόσωπα ρήματα έχουν πάντα ως υποκείμενο ένα απαρέμφατο.

Τα ρήματα αυτά έχουν συνήθως κοντά τους μια δοτική που λέγεται δοτική προσωπική, η οποία αν μετατραπεί σε αιτιατική μας δίνει το υποκείμενο του απαρεμφάτου: Χρή σοι μιμνήσκειν τούς προγόνους → υποκείμενο ρήματος: μιμνήσκειν, υποκείμενο απαρεμφάτου: σε

ΑΣΚΗΣΗ

Να γίνει σύνταξη στις παρακάτω προτάσεις:

· Χρη βοηθειν τοις φίλοις.

· Δει λαμβάνειν ημας τά ενέχυρα.

· Δίκαιον εστί μεμνησθαι θεου τόν ευ πράττοντα.

· Ώρα εστί απιέναι ημας.

· Έδοξε μοι τόν στόλον πάγκαλον ειναι.

· Τούς άρχοντας δει ευσεβεις ειναι καί φιλοτίμους.

· Προσήκει προθύμως πείθεσθαι τοις άρχουσι.

· Μετά ταυτα έδοξε τοις στρατιωταις πορεύεσθαι.

· Έξεστι υμιν πίστεις λαμβάνειν.

· Ει δέ ταυτα ποιήσετε, εικός εστί τούς στρατιώτας φίλους υμιν έσεσθαι, υμας δέ ουδέν πείσεσθαι.

· Ηγάπα διαφυλάττειν τήν χώραν.

· Οι έφοροι απέστειλαν Σαμίω υπηρετειν Κύρω.

· Δει υμας διδάσκειν τούς παίδας τήν αρετήν.

· Νομίζω τουτο ουκ αληθές ειναι.

· Κελεύω παιδεύειν σε τούς νέους.

· Έλεγον ουκ ειναι αυτόνομοι.

· Δοκει μοι τους Αθηναίους ειναι μεγίστους.

· Μιλτιάδης έπεισε τούς Αθηναίους στρατευσαι.

· Νεώτερος ων επεχείρει λέγειν εν τω δήμω.

